about two blocks apart. It therefore scems unlikely that if Oswald had
been at the Cuban Embassy he would have telephoned the Russian Bubassy
rather than walked over there, espccially since by this time he was familiar
with the personnel, However, it is also possible that he believed that

he could get through to speak to the Consul if he telephoned, whereas if

he showed up in persen le might be rebuffed by the receptionist or the guard
who by that time may have been able to recognize him and under orders to
keep_him out,

The CIA and FBI representatives with whom we have discussed this
investigation pD:iJ'l.'l‘. out that although they by no means rule out the accuracy
of Gutierrez! observations for this reason aione, it is unlikely that nmeney
would be passed for a sinister purpose in such an open manner as was al-
legedly observed by Guticrrez. First, it is unlikely that an agent would
be paid off right at the embassy or the consulate. Second, even if he
were, the payoff would more probably be carried out in the privacy of a
room, Nevertheless, investigation is conbinuing,

Unfortunately, Gutiecrrest description of the automobile allegedly
driven by the Cuban, a light tan Renault, happens to be a very popula.r-

make and co'Lor in Hex:l.co C:.ty. [ '

The present ovmer cannot be ascertained, Iit-:;}rever, because the registration

-

of the awtomobile (as is common in Hexico) has been maintained under the
name of the 6riginal owner, who~ mmed it several years ago, in order to

avoid the pa;yment of ‘transfer tayes. Efforta to trace the automobile from

i [MVThy iR
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owner to ouner, beginnlng with the first, have been unsuccessful.

e T e ——— o

2. Statement of Gilbél'ﬁb Alvarado Ugarte,

Oﬁ November 26, 1962, Gilberto Alvarado Ugarte, a 23-year-old
Hicaraguan secret agen'b., at the time seeling to penctrate the Castro
forces in Cuba by going to Cuba from Mexico to receive guerrilla training
on the island, came to the American Embassy in Mexico City and declared
that he had witnessed Lee Harvey Oswald receiving a pajofi‘ to kill the
" President in the Cuban Embassy on September 18. Alvarado said that Oswald
was given $6,500, $5,000 as compensalion and $1,500 for expenses. Alvarado
.recited that at noon on the 18th of September he went to the Cp.'ban Consulate
to turn some passport photographs over to the Consul, Iusebio Ascue, to be
used in the fabrication of false -bravel documents so that he could leave -

Mexico for Cuba. He sat in ‘ohe wa:.t:mg room and saw a group of approximately

eight persons enter the Consulate and go into Ascuets office and noticed

that somecne other than Ascue“mas srbt:.ng at Ascue's desk. He then asked

i'

out of 'bhe wa_t:.ng room in 'bhe g:.ven d:.rec‘blon. “While sta.nd::.ng by the

‘bathroom door, he sa:l.d he saw a group of three persons cc;nvers:mg in a

patio a few feet awzy. One was a tall, thin Negro with reddish hair
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obviously dyed who spoke rapidly, with a Cuban accent, and who spoke some
English. The se';ond person was a. Canadian with blonde hair, and the
third person was Leq'Harvey Oswald, Alvarado said that he did not lmow
Oswald abt the time, but recognized him after the assassination from
photographs in Mexico City newspapers. Oswal‘d was supposed to have been
wearing a black sport coat, a buttoned-up shirt with collar tabs but no
necktie, and clear eyeglasses. A tall Cuban joined the group momentarily
and passed same currency to the' negro. The negro then allegedly said to
Oswald in Inglish, "I want to ki1l the man." Oswald replied, '"You're not
man enough, I can do i;c,." The negro then‘ said in Spanish, "I can't g'é
with you, I have a lot to do." Oswald replied, "People are waiting :é'or

me back there." The negro then gave Oswald $6,500 in large-dencmination

American bills, saying, "This isn?t much." He also supposedly gave him

about 200 Mexican pesos. Alvarado also .filled in other .details which are
not material here. -

AMlvarado said that towards the end of September he“t.elephoned
the American Embassy in Mexdico City several times in an attempt to report

his belief tha‘b sc:meone mnorba:rrb in the Un.'x_ted States was to be 1rc1_'l_'Led.

He used a i‘:.ct:.t:.ous name ‘to probtect his 1den‘t.-t.y, and told the person who

answered the telephone that he did not want a visa but that he wished to ~— = -
speak to -"Efiaersoh of confidence" about "a po]i‘bical'matter.“ He said— = =

:_nally go‘b 'through to a man who said he would call him back, and he,

therefore, lei‘t h:}.s telephone mumber. The man never called back. Alvarado
alleaed.ly repea‘bedly called the Fmbassy and was finally told 'bo qu::.t. wastmg
its time. .Alvarado said 'that the next time he talked to the Em'bassy was =

after the assassination, when he recognized Oswald's picture in a newspaper.



The comment made on Alvarado by the CIA field man on November 26 was,’

"He is young, quiet, very serious person, who speaks with conviction, )
lmows enough English to understand conversation.!

Mvarado was, of course, :hmned:Lately sub,]ected to intensive

:mterrogation and mvnst:.wat:.on. r

s SRR —mailiii

Apparently he was

| -

:Lndeed on his way ‘bo Cuba and had had deal:.ngs ‘with the Cuban Consulate
in Mexico City in connectbion with preparation of false travel documents.
Whether he was doing this as a soldier of fortune, oubt of conviction for
the Castroite cause or to place himself in a position vhere he would later /

be able to cormand a higher price from the Nicaraguan and other anti-

'Comunist m’te‘.lligence agenc:_el i‘or his information, we do not lmow.)

Both the Mexican and Mmerican authorities cont:n.nued to mterrorate

- -

and cross-check Alvarado's story. [

. He said that he had not scen Osvald

at all, and. that he had not seen anybody paid money_in the. Cuban Embassy.

He also admitbed that he never tried to telephone the American Eubassy

<TOP=SEERE-
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about the matter and that his first contact was in person on November 26
when, as we now know, he spoke to ';n Embassy security officer. He still
maintained that he did in fact repeatedly visit the Cuban Embassy, however,
as related above. The Mexdican authorities stated that they were inclined
to believe the last part of the story. Alvarado said thatrthe mobive in
telling the fabrication was to help get himself admitted to the United
States so that he could there participate in action against Fidel Castro.
He said he hated Castro and hoped that the story he made up would be
believed and would cause the United States to "take action" against Castro.
In the meantime, American intelligence agencies in Hexico had checked back
with Vashingbon and learned that on the 17th and 19th of September infor-
mation we had indicated that Oswald was in New Orlean_s. AMthough still
theoretically possible, this of course made it unlikely that he vas in
Mexico City on the 18th.

Still later, American authorities reinterrogated Alvarado. Alvarado
at first claimed that he had been pressured into retracting his statement by '
the Mexican police and that the retraction,rather than his statement, was

‘false. He said that he did, in fact, see the things he claimed to have
seen., Mmerican interrogation of him continued, and part of it was carried
on in comnection with a polygraph machine. When told that the polygraph
indicated that he was probably lying, Alvarado said words to the effect,
"I lmow .such machines are accurate, and, therefore, I suppose I must be
mistaken." He thon added that he was uncertain as to the date when he

saw 507!190"_"
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in his story, r

N

b o) -

it was on a Tuesday, September 17, rather than September 18. (Alvarado

did not lmow it at the time, but the 17th would make it even more i
unlikely than the 18th. On September 17 Oswald appeared at the

Louisiana State Unemployment Commission in New Orleans and also

cashed a check from the Texas Employment Comission at the Winn-

Dixie Store Number 1125 in New Orleans.) On the basis of the poly-

graph results and the qualified retractions made by Alvarado when

he saw the results, and on the basis of discrepancies which appeared

e et e e e e i i ey W = SN |

e — -

No “further invest:.gata.on ‘of the Alvarado

:anident was ca.rr:l.ed. on subsequent to the i’oregoing

fillh e *E bi.
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IV. Anti-Castro Cuban Involvement.

In early August 1963, while he was still living in New Orleans,
Oswald approached Mr. Carlos Bringuier, a man who is active in anti-

Castro activities in that city and who was a lawyer in Cuba prior to
Castro's overthrow of the Batista regime, and volunteered his services

in the training of anti-Castro guerrillas. Oswald claimed thaﬁ he had
received guerrilla-type training in the Marine Corps and offered to pass

on his expertise to Bringuler's group. Bringuier was of course :l:ntereste;i
in the offer and accepted Oswald's display of interest in a friendly manner.
However, very shortly thereafter a member of Bringuier's organization
observed Oswald passing out Fair Play Folr Cuba Comnittee literature, told
Bringuier, and as a result there was a minor riot on the streets of New - -
Orleans. The altercation led o the arrest of Oswald, Bringuier and
Bringuier's friend, and Oswald was ultimately convictéd and fined $10.00.
Soon ‘thereafter, in the middle of August, Bringuier sent one of his men to
Oswald's home, the address of which he had observed on same of the Fair -
Play literature, under orders to pose as a pro-Castro Cuban inverested in.
working for Oswald. Oswald received Bringuler's plant courteously and - .-
a1 sousséd Guban politics with him in the evenlng cn Ms [ORwaldVf =~ =
porch, bub Marina has testified that afber the conversation Oswald told *
her that he strongly suspected that the man who had come was an anti-
Castro Cuban pretenéing that he was pro-Castro. Consequently, both
Bringuier and Oswald failed in their attempts to inflitrate the otherts™ .':
organization. B _ =B

Later, the two men were to meet and debate each other on Radio ™ =

Station WDSU in New Orleans. Bringuier has also testified to the Camission
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that a bartender acquaintance of his observed Oswald in the "Havana Bar"
in New Orleans in the company of a Mexican for wham the FBIL was aJ_'Leged:ly
searching because of his communist activities and that the FBI was duly
informed of these facts. No trace of this information is in the FBI files,
however.,

Mrs. Silvia Odlo of Dallas, Texas, a 26-year old refugee from the

Castro regime whose parents are still in a Cuban prisen on the orders of

Fidel Castro told a representative of the FHL shortly after the :assassi-

" nation that in late September or early October 1963 two anti~Castro Cuban -

leaders frcm oub of town came to her home in the campany of a third man
to ask her help in raising funds for their cause. She turned down theix
request, as she has turned down all sim:llar requests, because she feared -
retaliation by Castro against her parents. Mrs. 0dio has furnished the -
following facts about the two Cuban leaders: " |
One of them referred to himself as "Legpoldo,” the other was
probebly "Rogelio Cisneros," and both of them were i‘rm Puerto Rico or
Mizmi. She also gave the FEL their physical descriptionse The third man .
sccompanying them, who said very little, she first told the FHI wes in-
troduced to her as iTeon Oswald.”  Now she is saying it was sinply "Leon.®
When Mrs. Odio first spoke to representatives of the FEI, -the physical - -~

descrip‘biun she gave of "Leon Oswald" roughly fitted Lee Harvey Oswald.

She is now reported o be saying the "Leon Oswald® had a mustache or at

least was unshave, and that he had a dark, Cuban-type complexion. Ac- -

cording to her first story, "Lecpoldo" called her back a few days later to: "=

say that "they" (presumably he and the other Cuban leader) had checked '3

back on "Leon Oswald" in New Orleans and were told that he was "loco," .

-‘ﬁfﬁilSECRH..
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znd they were -bherui'ore dI'ODp:_nu him. "Leo‘-.)oldo“ is also reported to have
said "Leon" wovld do anything, saying that Leoa had "lau,,hed at" the .
Cubzans, claiming -f;h_cay had "no guts.t "It would be easy to 1l Fernedy

after the Bay of Pigs," he allégediy told Leopoldo.

&

¥os. Odio is rcported To have suffered a severe pshchological
reacvion at hsr place of employment 'w'nen she first saw Lee Harvéy Oswa2ldls
pictere on television afber the assassination, pre:mn._ably because she yas
struck by uh fear that her owm gro;m s;as somehow involved in the KHlling
of the ?reszl.den’ﬁ

On Noveaber 1, 1953 Lee Havvey Oswald railed a letier to the
Comwunist Party in Hew York Cilty. Xnong <—:ﬁ.'.-:ar thincs he mentioned thab

he had zttended a2 meebing in D2llas on Ocltober 23, 1663 of a grouwo headed . .7

by Cenmeral Welkey; investigation has led to the conclusion that this must
) .
( }have been an anvi-Castro mesting.
With the sole exception of Mrs. Odie ~- and even she is now
zoperently chenging her story -— every peioer of the Dallss anti-Castro

Cuban community who has tren guestionzd on Lee Fervey Osyald denies ever

ny ¢ onbacts wi ith hin Wl'!?.u”'d&f 'D"‘lOI.‘ (s Yo

a4

heving ovazervad him or having hed
=4 e ]

c"

the zssczsination. Mor hos awy member of thab coamunity come forward Yo L -
volunbesr =uy infoimabion 2s to contacts with Oswald,. Hewever, Frs. & =.
0cio *2s taza checked oub thoroughly through her psychistrist and friends,

znd, with one excepiion -~ 2 layman whao speculabes that she may have >

subconscicus tendencies to over-dramatize or exazgereie -- the gvidence is
vnznimovsly favoravle, both as o her characver % aw3dily end as to -

= her
rrepmaTAnET
- R e e _ ;
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the details of Mrs. Odio's story, 23 it was {irst related %o the FBL

after the assassination -~ anfortunately, in 2 rather briel snterview —-

check with what we now know sbout Oswuald. TFer exid les  h2 a5 dascribed
X .

ss guiet and revicent, an imzpression Ogueld vsually gZEVe; uTegpoldot

1zter told Mrs. Odio they %24 checked back on Tim in New Crl eaf*.s, wmich

:21d in fact had come Iron; Leopoldo gnid he wes told by ¥ew
ui,con® was "loco," a term Cexlos Bringier nay very well bave
rsad to describe him; and most smporbantly, of cCilrse, the nsme “Leon
Osw21ld! is so close to "Le Oswald! a2s To raise the strongest suvspicions.

g3 A

as only "Lcon," there is 2 shiile mivy. We conterplaie valdng

e sovitest opportandiy, inen efTort to
hare conld lead to &n anti-Castro Caban involvVensnt

~ i

pasis as thif: Cesuald could have

4 the zssassination on scw2 & Y O

J=1

tzccme known to the Cubans &s being s_bz-on_c;ly aro-Lastro. He @2 ie no
secret of his sympathies, end so the enti-Casiro_ (ubans must have realized
thah the 1 zi-enforcenent spthorities were als) &wWird of Osualdls feelinzs
2=4 that therefore, if he gob into trouble, the prbliec would 2lso -9

"lezn of them. The nti-Cuban group mEy GVen have belicved vhe Tiction

\]
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Oswald tried to create tha:l'.. he had organized some sort of large active

Fair Play For Cuba group in New Orleans. _Second, someone in the anti-

Castro organization might have been keen enough to sense that Oswald had

a penchant for violence that might easily be aroua.ed.' This was evident,

for example, when he laughed at the Cubans and told them it would be easy

Ato ki1l Kennedy after the Bay of Pigs. On these facts, it is possible that

some sort of deception was used to encourage Oswald to kill the President

when he came to Dallas. Perhaps "double agents" were even used to persuade

Oswald that pro-Castro Cubans would help in the assasgination or in the

get~away afterwards. The motive on this ,.wo'uld of course be the ex-

pectation that after the President was killed Ost-zaid would be caught or

at least his identity ascertained, the laWheniorcemenﬁ.authorities and:

+the public would then blame the assassiﬁaiion on the Castro govermment,

and the call for its forceful overthrow would be irresistable. A "second

Bay of Pigs Invasionﬁ would begin, this time, hqpefully, to end successfully.
» The foregoing is pro‘ba‘bly only a wild speculation, but the

facts that we already know are certalnly sv.fficierrb to warrant additional

investlgation.

DECLASSIFIED R
. 21652, g0 E;\" SR




e N R
/
I

/

APPENDIX
TO : &
' OSWALD'S FOREIGN ACTIVITIES: . | ;
Summary of Evidence Which Might be Sald to Show That
N There was Foreign Involvement in the Assassination of
; President Kennedy
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. MEMORANDUM BY JOHN A. McVICKAR. -

dated April 7, 1964
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;erE LEGAL ADVISER

DEPARTMENT OF STATE
i ‘ WASHINGTON

it

 CONEIDMARRHAE™

April 24, 1964

Dear Mr, Rankin:

Question No. 5 in Attachment A to your letter of

-March 23, 1964 requested a memorandum from Mr. John A,

MeVickar describing to the best of his recollection the
specific facts which form the basis for his suspicions
that Lee Harvey Oswald had been tutored in commection
with his apparent attempts to renounce his American
citizenship at the American Embassy in Moscow. In
accordance with this request Mr. MeVickar prepared the
attached memorandum. -

As you will see, Mr. McVickar states in paragraph 2- 5
of his memorandum that it would have been significant if
Oswald had been issued a "regular visa" and not a "tourist
visa." Mr, McVickar did not, however, remember which type
of visa Oswald had obtained. In fact, our files indicate

- that he applied for, and presumably received, a "tourist

visa" in Helsinki. It should be noted, however, that Oswald
stated that he applied for this visa on October 14, 1961,

and was in Moscow on October 16, 1961. It appears, there-
fore, that he received the visa within a day or two. Usually
it takes at least a week for Soviet authorities to process
tourist applications, and so the speed with which Oswald. .
received his tourist visa was unusual.

Mr, McVickar also states.in paragraph 4 of his memor- s -
andum that "Oswald was'accepted and’sent to Minsk only about ¥
seven days (as I recall) after his arrival in Moscow.' In.' Tq
fact, our files indicate that he was in Moscow for approx-
imately six weeks prior to his departure for Minsk.

Mr, J. Lee Rankin, .| i,
General Counsel, =1,
President’ s Commission on the:. i
§ Assassination of President Kennedy,
200 Maryland Avenue, N,E,
Washington, D.G.

|ww\;mmu%ﬁﬂg RN
: it i '\lv—v—a

; - Cormission No. g43 -



Mr. Richard E, Snyder, mentioned in Mr. McVickar's
memorandum, also made a statement by telegram dated
November 27, 1963, concerning his contacts with Oswald,
and a copy of this telegram was furnished to the

Commission,
Sincerely, :
*/%@w;, Lecyty

Abram Chayes

Attachment: ° '

Memorandum of 4/7/64- " - .
from Mr. John A. McVickar.
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Cochabamba, Bolivia
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MEMORANDUM
: April 7, 1964
T0: : Mr, Thomas Ehrlich, Special Assistant to the
Legal Adviser, Department of State
FROM: John A McVickar, Principal Officer, American Gonsulate,%/

SUBJECT: Lee Harvey OSWALD

~

This is in response to the request contained in your letter of
March 27, 196L, to further develop the suggestion contained in my
menorandum of November 27, 1963, that there was a possibility that
(in coming to the Soviet Union and attempting to renounce his citizen-
ship) Oswald was "following a pattern of behavior in which he had been
tutored by person or persons unknown," Although I now regret that I
made no notes on this even then unusual case, the following points- .3
seem to me to lend weight to my suggestion, especially considering -
the youth and relative inexperience of the subject: -

(1) As I recall it, Oswald stated that he had come almost directly
to the Soviet Union after being discharged from the Marine Corps in
New Orleans and that he took a ship from New Orleans to Helsinki. Since
he arrived in Moscow in mid-October, 1959 and was discharged from the
Marines in September, 1959 (as I recall), he would have to have made a
diréct and competently arranged trip. He would have to have known the
not too obvious fact that Helsinki is a usual and relatively uncompli-
cated point of entry to the Soviet Union (one that the Soviets might

well choose for example if arranging the passage themselves)e .-

(2) Oswald obtained a Soviet visa and apparently very promptlye
This point may be important: it depends on what kind of a Soviet visa s,

he had, and I do not know,If he had obtained a "tourist visa," he could . '@

have probably gotten it rather easily through a travel agent, but he ' '
would have had to either buy a $30.00 per day "individual tour" or He = =
would have had to join a group, I do not think or recall that he did
either. If he had obtained amy other sort of Soviet visa, probably a =
"regular visa", he would have had to obtain it from either the Soviet - =
Embassy in Washington (presumably by mail from New Orleans) or from "sats
the Soviet Embassy in Helsinki. In my experience, Soviet "regular = =
visas" (i.,e. those other than issued to tourists, or to officials and: - 1
diplomats) were hard to come by, Such "regular visas" were ordinarily - 77
issued only after checking with Moscow, and after some investigation of == ©

|

a
|



e

LR |
' -2
/
the reasons given for the visit by the applicant, usually a process of
months duration. A Soviet "regular visa"-issued to a person (in Wash-

ington or in Helsinki) on short notice would only be to a ‘person already
known to the Soviet authorities.

I repeat, I do not recall what sort of a visa Oswald had, but I
believe that it would be significant if it indeed was a "regular visa"
and not a "tourist visa." If it is still available, an examination of
his passport could provide the answer., Or perhaps, Consul Richard E,
Snyder, who handled the case at the time of Oswald's arrival,might
remember or might have noted it in the record.

(3) Oswald evidently knew something of the procedure for renun-
ciation of citizenship when he came into the office. Thils seemed a bit
umusual, since it was so soon after his first departure from the United
States on his first trip abroad traveling as a private citizen. (He
had apparently been abroad in the Marines, but would be unlikely to
have gained much experience in travel and citizenship documentation in .
that status.) I do not recall the way that he framed his demand for
renunciation, except that it was truculant and insulting, but it seemed -
to me that Oswald understood that he had a legal right to renounce in . =
the consular office and was rather insistent upon doing it.,

(L) Oswald's application to remain in the Soviet Union made in
Moscow was, again in my experience, relatively quickly accepted by the
Soviet authorities, TFor example, in other "defector" cases of which
I had some personal knowledge, the Soviet authorities were rather cau-
tious about definitely permitting persons to remain permanently before
they had investigated and interviewed them thoroughly. Not that the
authorities were reluctant to take them in if they thought they might
be useful, or even if not too useful, but they tended to be bureaucratic
and cautious. Oswald was accepted and sent to Minsk only about seven
days (as I recall) after his arrival in Moscow. This seems short to me, - .
if his application in Moscow was indeed the first time his case came to = ==~
the attention of the Soviet authorities concerned with these matters; = =
but it does not seem too short, if they had known about him months befora.
However, even if they had already had a file onm him, he would still pro‘ba‘bly
have had to come to Moscow for inberviewing and final approval at head=. '
quarterse. - = -

(5) At the time, Oswald seemed surprisingly confident, competent
and determined about what he was doing, considering his age and experience.

(6) Oswald's expressed willingness to tell the Soviets what classi- .-

fied information he may have learned in the Marines doesn't necessarily
argue the point that he had advance help, since he could have easily ¥
thought it up himself, The statement seems irrelevant except perhaps as . .-
a means of shocking the consular officer into prompt action. - -




e

(7) I am afraid that I remember only very little of the actual
statements in Communist terms which Oswald made to justify his desire
to renounce his citizenship. I recall he said that he wanted to re=
nounce "because he was a Marxist", I think he said bitterly that he
had learned what the "class struggle™ meant during his difficult youth
in the U.S., and that he had learned about "capitalist imperialism"
while overseas in the Marines (in Oklnawa, I think). As I said in my
previous memorandum, it seemed to me then that he was using words that
he did not fully understand, but this does not necessarily mean that
he was taught to say them,..he might have read some books himself,

(8) A last point not related to my contact with Oswald in 1959:
Oswald's reported statement that he had been permitted to belong to a
rifle club and practice target shooting while in Minsk seems odd to ] e
me, My impression was that in the Soviet Union such a privilege would :
not have been usual, But this is mere speculation.

Finally, however, I think I should raise a question which may tend
to offset some of the above points: If we suppose the Soviets might
have arranged his trip to Russia, why would they have permitted Oswald
to come to the American Embassy to renounce his citizenship? I seeno ~ -
answer to that, except that perhaps he was still being treated in a
very tentative way and therefore being allowed to behave in a more or
less "normal" fashion vis-a-vis the U.S. Government. The principal
effect of renunciation would have been to make his legal return to the .
U.S. more difficult and it is not knowm to bs a requirement for becoming .
a Communist or residing in the USSR. ~

I hope that the above comments are of some assigtance. It seems
to me that the only concrete point is the Soviet visa: its type, and
its date and place of issuance.

cc: Mr. Robert I Owen, EUR/SOV, Dept of State .. ‘=
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Such measures are taken, according to Soviet explanation, to protect
the Embassy fr om intrusion by"_'hooliga.ns" and other undesirable
elements. OSWALD might well have been stopped by the militia at
the gate, but since he carried a stateless passport and was probably
identifiable as an American by name, accent and possibly clothing,
would probably not have been prevented from entering, Marina also
would probably not have been hindered, since she was the wife of a
foreigner and had legitimate business in the Embassy.

4, OSWALD said that he asked for Soviet citizenship on 16 October
1959. According to his diary, he received word a month later that he
could stay in the USSR pending disposition of his request, but it was

another month and a half before he was given his stateless passport.

5. When compared to five other 'defector cases, this procedure
seems unexceptional, Two defectors from US Army intelligence units
in West Germany appear to have been given citizenship imm ediately,
but both had prior KGB connections and fled as 2 result of Army security
checks., Of the other three cases, one was accepted after not more than
five weeks and given 2 stateless passport apparently at about the same
time. The second was immediately given permission to stay for a while,
and his subsequent request for citizenship was granted three months lateT.
The third was allowed to stay after he made his citizenship request, but
almost two months passed before he was told that he had been accepted. -
Although the Soviet Ministry of Foreign Affairs soon after told the US '
Embassy that he was a Soviet citizen, he did not receive his document
until five or six months after initial application. We know of only one case .
in which an American asked for Soviet citizenship but did not take up
residence in the USSR. In that instance, the American changed his mind
and voluntarily returned to the United States less than three weeks after
he had requested Soviet citizenship. - = . T g,

e

6. So far as we are able to determine, there is no Soviet law which
would prevent a Soviet citizen married to a foreign national from '

" accompanying his or her spouse from the USSR. This situation is also _
believed to have existed at the time of the OSWALDs' departure from the. —
Soviet Union'in 1962. In practice, however, permﬁission for a Soviet wife —=°-

| to accompany hex: "=
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TRANSLATION OF NOTE LEFT BY LEE HARVEY OSWALD
FOR HIS WIFE, MARINA, -
AT TIME OF GENERAL EDWIN A. WALKER'S SHOOTING
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‘1, This is the key to the mail box which is located in the main post office
in the city on Ervay Street. This is the same street where the drug store, -
in which you always waited is located. You will find the mail box in the post
" office which is located 4 blocks from the drug store on that street. I paid

~ {or the box last month so don't worry about it. '

9. Send the information as to what has happened to me to the Embassy and
include newspaper clippings (should there be anything about me in the

newspapers). I believe that the Embassy will come quickly to your assistance
on learning everything. . o : £, o :

"3, I paid the house rent on the 2nd so don't worry about it.

4, Récenﬂy I also paid for water and gas.,

5. The money from wdrk will possibly‘ be coming. The money will be sent |

“~to our post office box. Go'to the bank and cash the check,: .

6. You can either throw out or give my clothing etc. away. Do not keep
these. However, I prefer that you hold on to my personal papers (military,
civil ete. ). o kg 5 sl i ; :

"4, Certain of my documents are in the small blue valise, -

-

i 8. The address book can be found on my tzble in the study should jfou neea

same, i

9. We have friends here. The Red Cross 21so will help yod. (Red Cross in -
English), ' ;

10. Ileft you as much money as I could, $60.00 on the second of the month.

You and the baby (apparently) can live for another 2 months using $10. 00, J. L0

per week, - = B el B 3 B T ' -
1. If I am aliye and taken prisomer, the city jail is located at the end of the
bridge through which we always passed on going to the city (right in the ~
beginning of the city after crossing the bridge). ). :

ML 1

" ENGLISH TRAKSLATION OF UNDATED NOTE WRITTEN IN THE RUSSIAN LANGUAGE BY - -
LEE HARVEY OSWALD AND FOUND IN THE RESIDERCE OF HIS WIFE IN IRVING, TEXAS. 32
. v . " N ‘ S i - | -



L.l

1

L.

[_1

=1 L3

M S T

(=

‘-r:-g;v—,-w.'«-:'rf-—.“—?r\- o A (e >

-

-

s e
3 TR (T
A xR

o T T ST M S T Y T | L P YR T e g
S T Ay g S S i T S L L 0
LI 12 2 Wi B .4

Py 28

DL sy wavd rovroshc ,{;// ‘”’4“’2

/w IHaM . ol s, /%sz;w 2eped
b’a. ?mge . *mfa?)f oy 2 //{(/'«s‘
Cavieser 734 fezda "”’?‘f‘?—'@\ ‘Vﬂ’:/ﬁ/{'f*f"
dﬂ a.ne ,5.4 )/),1-7 // )/-( /-/ 270 /ﬁ)zw;. 5

/))a-u f'/a_.urJe 774 //M/ Y T n&.ﬂm{
3:.. /’M’/ " n/uaa’/c-'f «‘f-ccf‘:’{ Tfl-ﬁ” ,7 / "

W e ﬂy)-& a,.c_ f({aa/// (‘J' }Mf

£

f{ri‘@ <o Jo#a e 9 £ a,(cff.rcf ch s2224 g’

' * _\0/-’? /0&99“‘” "j Zc‘}‘t’.f (e2etee o/ Zc-ﬁzz«,&ta- .

,v.lx%rro-/ww% O e maa’/aﬂ)) A

-‘ L ede neteo z»if’/ l/f'o;]a)o., j’/;‘q,z}o £ :*
o et ' i S

3.;;; g0 z;%mf,{%‘r) Do Jedw. ¢
,;.':{74? lesz | obte  procdditn gopr Ladtt

' f*f‘o"ﬂw.'% /f’fao el eriibe .f/u/f’ izl

e
"‘/{Wjd- .490—«

oty the resse 423/&)551 ,;4// of S

flégzt dﬂDc;tL» e @ -4QT‘5" )1/t21ﬁ?’ﬁﬁi-‘/c5éH;ﬁfébb

)kwvf /e, =

g TR ST e A o e gy S A ey e S we o R et

- JJﬁl;._-2-f§af;§;E;¢;4é;f;_igé

. 3 ﬂ«#cé’/w' /Laar/o’c/i/&’e ot / /”"" «pittee

R S .-.‘-a_-.'r.'.*:‘.. (SR TR
KL~ y

/H?'- - ""'0 ‘Z/"M /tow-."eﬂ Jm# 2 )wfi

i PHOTOGRAPH OF AN UNDATED NOTE WRITTEN .IN THE RUSSIAN LAKGUAGE BY LEE‘

HARVEY OSHALD AND FOUND IN THE RESIDENCE OF HIS WIFE IH lRVING TEXAS.

S et et o e R L i A L 5 i e & A it et it st e i ot SRS SRR

——



3 T
o e i s -'. -
e

it M,,m e !0»’ /eDedn  otfe

g ;f[b(/é?f wHoptt ?o}_a,?iio_‘.‘:_f Jopuadhe..

. moa u

T T 72 U O U L LA o L R e A AR A S W

o mﬂ,?/i) .,dfoé Mo a’z?/ﬁ’o’;z,(

6/"«»4% c:’,?u«%.)«, Tae. ,yyzmuw/
n’&r,zowza ‘el ortdasty e COXPa 2 »
o /ffm Sl ,{zc?/}u( Loehtlod 3@4%1:1/&
z:r;q A yy:ec)m%wm..'é’n /Mf Jefw’v/

7 Ne.f'lfw??o;.ﬂrm M«bq. 90&}«%(:///29,54 |
/}e\;rog 9f?)¢c,i f c W'ﬁ-@w Mexmm

/#96‘;'“ -
”J. }3,7' c’a?'c /;?1..(, QM_

o @Wa?’ moie /??ﬂJie aph
_ /1,0 /110’{/ M [né’cl 6 osz{rng Mf; :&/am‘ ) '_ ; g
204 B 0?‘}}1‘.._/(4 7(0 e 9&. ///ZM A‘_’ !

| ahhoty; TR A Ao Sia2 éoﬁ” ke
Yuclo | W . A0 AL /"‘7"”' s /5&0-(—&,/}7

T 'L‘;—;{,gg w7 Mo KoHlse 7327/505/ /

Yepes ) Cof’29]’_"7“. ;)"Lz’ (},’}b&» -&-“’Wu/i-‘/r :
. ,." -/(d/{ l:f Zoﬁoc’j? S‘W’L{// /Jld.t/ﬂ'/'l"

) f "’/eﬂ'b’-i .duo

.,} -

‘
> -_A__-.__.__.‘ o.
4 L 3

N

PSP ATt T I

-




LETTER FROM CHIEF JUSTICE EARL WARREN
§ . TO .
SECRETARY OF STATE DEAN RUSK - :
Dated March 11, 1964 -~

- Requesting that the Soviet
Government furnish the
Commission with certain

Documents g -
) N
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STATEMENT BY YURI IVANOVICH NOSENKO i °
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1984, vaich coniains_tae recults o;. a detailed in cerview witd
Tosenrio oR jiarch 3, 1964, cO soorning Lee Haxvey Cevald, Noseno
heg veod a COPY of tue eicl igsed ncr.m- andum, in LLic.._(:‘{] cach
DEHS, and has stated he has no ad c’.luos-ul mfomat,.c_n ‘co*‘ce;mn
soieid.
Hesenko advised this Bu"e"*1-~tnat nder 10 cncrstances._,- ]
Coes he desire any publicity civen © ?‘15 informetions Ee - :
also advised ihat he is wiilipng 1o ..es;hy berore. the Prcszde“x., 8
er.--—issior.'proviécd ro publicily’ is giveh =0 his appeal arce
Lelore the Commission ox 1O the jnformation wmc‘l ne migat: %
: - eoppishies ' < e
1a the even“t you Gesirve to have Nosesko appear Lefore
the’ Comiiission, =1t is suggested that-you make. arrangceneints w..‘t"q il

o
fihcz oF TS wInneTol

"i"i PresiGern

BAR R

-'mvach NoaehLo,

UNITED STATES DEPARTMENT oF _]USTICE &

i e e

AT T A AR s b e

conmission No. 45{

v

FEDERAL .BUREAU OF INV ESTIGATION

F bﬂ--sr.{ C34 G J:,Ne.dle N.. B- )

\‘.’s.:—;i:ington, . 8

WASUIN GTON 25, D D.C.

sach 6, 5.964
BY CGU"“’B. _A:.V‘iCT‘

- - }
Dear . nenking . .
1
Reference is mede 1o 1Y letier date ‘I‘ew.t.a__{ 28,
1564, vhich c..clcsed a mejrorandhn of T sa'x;.c date contaiiing
3 ~fgTmation furnpished by tne rcccn"' cs'r- et defector,
3 (. A o ‘n'.'i’.'a.i‘.':“h:i.fx.'-e._ aar

apcloscd is one COPY of a fenoTan andum dated Harend 45

;-'e Ccm;al Imelllgence ,'Egcncy which: Agency has cus;oay of ==
WosenkoOe . — :

51 ncu Cl_f youa s, C 5.

Tie

N
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e Commission No. 4'5"1 =

UNITED STATES DEPARTMENT OF susiiun — e
FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION

(— WASHINGTON 25, D.C.
In Reply, Plea:c qucr to . g
File No. S March 4, 1964

LEL HARVEY OSWALD
INTERWAL SECURITY - R — CUBA

| . On March 3, 1964, Yuri Ivanovich Nosenko advised
that atl the time of Oswald's arrival in the Union of Soviet
Socialist Republics (USSR) in the Fail of 1959, he (Nosenko) =
held the position of Deputy Chief, First Sec»ion, Seventh T
Department, Second Chief Directorate (coun»erlnuelliwence),
KC3 (Comnmittee for State Security). This particular Section,
of which he was then Deputy ‘Chief, handled the KGB investi-
' gations of tourists from the United States and British
Commonwealth countries, '
The First Section, at that time, and at present,
contains fiiteen or sixteen oificers,. holding ranks of Junior - -
Case Oificers, Case Officers and Senior Case Oificers, At. - . 2
the time of President John F, Kennedy's assassination, . 2 g
Nosenko stated he then held the position of Deputy Chief,
Seveath Department, (Tourist Depariment), Second Chieif
(. Directorate, with the rank of Lieutenant Colonel. The
. Seventh Depariment, consisting of approximately ninety
Case Officers, is responsible for KGBE investigations of
Tourists f om ali noq-communﬂst countries, 4

P—ior to Oswald's arrival in the USSR he was

completely unknown to the KGB, according to Nosénko, In L
this connection he pointed cut that immediately upon : 4
iczuance of a visa o a person to visit the USSR, the Seventh -7y ik
Depariment (Tourist), Second Chief Directorate, KGB, is ) . 1 ‘
notified., AT that time a preliminary evaluation is made = ' P

of tk=2 individual and a determination made asg to what hCuion, Sy 75

w; any, should be taken by the, Tourist Deparbment *Oswald's . ois

background was not of sufiicient importance foxr the Tourist -';y
Deparinent to have any advance interest in him and Nosenko -
stated that his first krowledge of the existence of Oswald: -
arcse in about October, 1959,  when Kim Georgievich Krupnov, =& -
a Case OfZicer in his SCCLlOD, reported to him information .’ 2
which Krupnov had received from an Intourist inuerpreuer.. LbJ 15
was to the efiect. thau Oswald, an“American citizen who had: 7
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LIS EARVEY OSVALD,

entered the USSR oma<emporary visa, desired to remain
permanently in the USSR and to become a Soviet citizen.
Trupnov at this vime displayed to Nosenko a memorandum
prepared by Krupnov containing information which had been
Teceived by Krupnov from KGB informants at the Hotel Berlin
(which acdnministratively is part of the Hotel Matropolae)
coaceraing Oswald's behavior patterns, ar Intourist itinerary
for Oswald; and a two-page repor: prepared by the Intourist
incterpreter .(a KGB informant) coancerning his conversations
with Oswald and his impressions and evaluations of Oswalds
AT Thot time a file was opened in Nosenko's section incor-
porating all of the information which Krupnov had collected.

Nosenko and Krupnov, on basis of this information,
concluded that Oswald was of no interest to the XKG3 and both
agreed that Oswald appeared somewhat abnormal, Nosenko
could not specifically state what factors czused him to
evaluate Oswald as being zbnormal, but on basis of all
information available to him at the time there was no - =

doubdt in his mind that Oswald was not "fully mormal." At~ -

that time the KG3 did not know of Oswald's prior military

service and Nosenlko stated that had such information been

zvailable to him, it would have beea of no particular _._

interesti or significance to the KGB,
On the basis of Nosenko's evaluation of Oswald

he iastructed Hrupacv to advise Oswald, through the

Intourist ilnterpreter, that Oswald would not. be permitted

o remzin ia tae USSR permanently and thkat he would have to

eépere at the expiration of his visz and thereaficr seak

»-ERETy 2s a permanent resident through routine channels

t the Zoviet Embacs.y in the United States, Nosenko's ' oz

G ¥ L o

instruciions were carried out and on the szme date or the . -

Zollowing day he lezwrued that Oswald failed o appear .o 2
Zur a2 scheduled tour arranged by his. Intourist guide., ~Sa:
This prompied Intourist to initizdte efforts %o locate . =
him and after a couple of hoursd, incuiry at the Berlin - :
Zotel established that Oswald®s room key was missing,
Zndicatizg that he was apparently in his room, - Hotel - _
employess then determined that Oswald's room was secured = -

Z“rom the imside and when he failed to respoad to their request...

cew

Zoxr him To opea the door, they forced it open, Oswald was found '

=D
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LEE HJARVEY QSWALD

bleeding severely from self-inflicted wounds and was
*mmcdlately taken by an ambulance to a hospital, believed

by Nosenko to be the Botkinskaya Hospital in Moscow, Nosenko
did not know specifically whether Oswald was bleeding from
wounds in his left or right wrist or whether from both
wrists and he did not know what instrument was used to -
cause the wound or wounds. Thé information regarding Oswald's
wounds was received by NbsenLo from IGrupnov wao in turn received
it from Intourist sources. ' Nosenko did not know hew long
Oswald remained in the hospital but stated it was for several
cays, Oswald's at ueuoued suicide was renorted oy Noserko to
the Chief of the Seventh Department Colonel Koastantin
Nilkdd ov1ch Zubas, and Nbsenko belleved that Dubas then reported
it to the OfZfice of- the Chief of the Second Chief Directorate.:
Nosenko's original decision that the KG3 would not become
,involved with Oswald was approved by the Chief of the Second
Directox ate, and it was further agreed that he should not be
permitited to remain in the USSR.

A reporti from the hospital was received which gave-
recumstances of Oswald's admi%tance to the hospital,

the ¢i

treatment reoceived including blood transfusioa, and the report

stated COswald had auuempuud suicide because he was not ﬂranued

peranission to remz2in in the USSR. The hospitzl record also

Zneluded an evaluation that Oswald’s attempted suicide indicated

zental instability., Noseako did not know whether this evaluation

wes based on a psychiatric examination or was merely an- -

ceservation of the hospital medical staff, Nosenko also-

learned that upon Oswald's dis charge from the hospital he

was again informed by Intourist that he could not reside in> ia
_ the USSR and Cswald stated he would commit suic1de."'« :

Nosenko did not know who made the declslon to grant -
Osw d rurm1551on to reside temporarily in the USSR, but he

it was nol a KGB decision and he added that upon. .=
ng Qi this decision the KGB instructed that Oswald not

..IJﬁ)

1ce pernitied to reside in the Moscow.area; Nosenko sugﬁeSLed

<hat either the Soviet Red Cross or +tne Mlnlstsy of TForeign . J:

Alfairs made the decisilon to permit Oswald to reside in the. .2

USSR and 2lso made the decision to assign him to Minsk,. ‘¢ -
Nosenlko attached no particular significance to the fact that .«
Oswald was settled in Mlnsk but of;ered the opinlon that since

g

a
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IE HARVIY OSWALD ' Sy ’

iinsk is a capital city of one of the Republies and is an

hbo«»—“v erage Soviel city in cleanliness and modern

£

acilities, it was selectied in order o creaie a better
s’

impression oan Oswald, a Foreigner,

After the XGE was advised of the decision to

authorize Oswald to reside in Minsk it was necessary for.

Xrupnov to bring Cswald's file up %o date for purpose of

transierring it to the XKG3 O”’lce in Minsk, This was done
and the ¢~le was forwarded to Minsk by a cover letter
prepared by Krupnov, That cover letter briefly summarized

l.-

oD

Zrupnov's letter was read by Nosenko and signed by Dubas, - =.

Oswald's case and specifically instructed that XCB, Minsk,

2ke no action conceraning Oswald excenu to "oﬂ551vely"
erve his activities to make sure 'that he was not a

:1"ed States intelligence agent temporarily dormant.

Nosenko stated that in view of instructions from

KC:, ioscow, no active interest could be taken in Oswald in

¥ ¥y

insk without obtaining prior approval from XGB, Moscow.

Lccording to Nosenko no such approval was ever request ed
cor gran»ed and based on his experience, he opined that the
only coverage of Oswald cduring his stay =2t iMinsk consisted

o]
n

2 periodie checks =zt his place of employment, inguiry of
eighbors, associates and review of his mail,

The next time Nosenko heard of Oswzld was in

connection with Oswhld s application to the Soviet Embassy..
ia Hexico City for Sov1et rc—cpt ¥y visa. Nosenko did not

T~

krow how lexico C‘"y advis Moscow of subject's applicotlon

-
&3,

is {nowlccge fesultcd ”“on an oral inquiry of Nosenko's

deparinent by M, I. Turalin, Service Number 2, (counter-'_.-

in
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paritment, with reSﬁecu to Oswald. Nosenko's Department

d no 1nterest in Oswald'“nd recommendedrthat Oswald's - -~

ki
S
o
2

iligence in ¢o reign countries), First'Chief Directorate. :°-
nko recalled that Turzlin had orally contacted Vliadimir - <
nich Alekseev, Chief, Sixth Section of Nosenko's Tourist -

requestifor a re-entry visa be denied,.’ Nosenko could not -

e@czll when Oswald visited Mtxlco Cluy in connectlon Wluh dah,

is visa “pplﬂcaylon.-uwu.- P
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Nosenko's next Lnowledge of Oswald's activities aros X
as a rosult of Prosident John F. Xennedy's assassination, ! -
Hosenko recalled. that about two hours after President Kennedy ]
had been shot he was telephonically advised at his hone by
the KGB Center of this fzet. A short time later he was
telephonically advised of the President's death. -About two
hours later KHosenko was advised that Oswald had been arrested, -
and Nosenko and his staff were called to work for purpose of
deternmining whether the XCGB had any information concerning
COswald. - After establishing Oswald's identity from KCB files
and ascertaining that Oswald's file was still in Minslk,

Tosenko, on instructions of General Oleg M, Gribanov, Chief

of the Second Chief Divectorate of the KGB, telephonically
contgpeted the KGC3 Office in HMinsk and had them dictate a

summary of the Oswald file. Nosenrnle did not personally

accept this summary, buy it wos talken down by an employee of

nis department. As reported by Nosenko at the tine of-his ;
interview on February 26, 1964, this summary concluded with - 77

e

v o statenent that: the KGB at Hinsk had endeavored '"to influence  “ -

Oswald in the zight direction." &s reported by Nosenko, this

latter statement greaily disturbed Gribanov since the KGB Head-
cusrters had instructed +that no action be talten concerning

Cswald except to passively observe his activities. Accordingly,
Gribanov ordered 2ll records at Minsk pertaining to Oswald be
forverded immediately to Moscow by milit ary aireraft with an
cxplanation conceraing the meaning of the above-meniioned

stotement., Nosenko read the f£ile summary telephonically

furaished by Minslk, the explanation fron Minsk concerning the
neaning o the above-mentioned statement, and thoroughly reviewed
Cswald®s £ile prior 10 making same available to Sergei Mikhailovich
Fedoseev, Chief of the Tirst Depariment, SBecond Chieif Directorate,
who 'prencred a two-page summary menorandum for CGribanov. That
neporancun was furanished by Gribanov to Vliadimir Semichastny,- 7.,
Chaizrman of KGB who in turn réported to-the Central Comnmittee of.:
the Communist Party, USSR, and,to Nikita S. Khrushchev, " Accord—: .-~
ing. to Nosenko, Oswald's file, "as received from Minsk, contained : .
=0 inFPormation to indiczte that the XKGB at Minsk had taken any
action with respect to Oswald contrary to ianstructions from KGB
Headquarters,- it did contain information concerning Oswaldis: Z:° .
marriage to. lMarina Oswald, background data on Marina, including fact
shé had bcen a member of the Komsomol (Communist Party Youth Organ-:
ization) but was dropped for nonpayment of dues and the Ffact that'

1

it
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"have been maintained at XCGB Hea
(¥

- .. 0swald's 7ile that the Soviet Red Cross had made payments. to
. Oswald, Hei’iaued, however, tnat it is a nornal practice
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the Cswalds had departed the USSR for the United States,
Tis file also included 2 statement that Oswald had been a
noor workex. Nosenko read Fedoseev's sumnary menorandum
nd he recalled that it contained the definite statement
uh“t from the date of Oswald's arrival in the USSR until -
his departure from the USSR, the KCB ha2d no personhl contact
with Oswald and had not ﬁutempued to utilize him in any manner,

AL

.

Nosenko was ¢uestioned as to whether Oswald could _ .
have been trained and furnished assignments by any other
Soviet intelligence organization including the GRU (Soviet
Military Lntellloence) or the Thirteenth Department of the
First D“"ecuo**te of the KGB (which ueals with sabotage,
explosions, killings, texror). Nosenko stated that he is
absolut 2ly certain that Oswald received no such tx alnlng
or assignments. In -this connection he explained that iz
any other department of XGB wanted to utilize Oswald, they
vould have to contact the departmenu which orlglnally opened
us the file oa Oswald (Nosenko's department) and ask permission

- to utilize him. Nosenko stated that this would also apply to

G2U. Nosenko further explained that in view of their evaluation
that Oswald zppeared to be mentally unstable no Soviet
intelligence Agency, narticularly the Thirteenth Depariment,
would consider using ..im, Nosenko also advised that further
svidence +hat Oswald was not of intelligence' interest to the
XGE is showa by the fact that the KGB Headquarters dia not
~etain 2 conirol File concerning Oswald following his set tie-
ment in Mianslk. e claborated by sta*lnﬂ that. had Oswald been
of zny intelligence 1huerost to KG3 a coatrol file would z2lso
dq uare 's. This file would -
have becn aS”lﬂZQd to a Cqse 2ficer at Headguarters with =
responsipility <o ‘direct supervision of the case, inecluding - .
the making of periodic visits to Minsk by the Case Officer.
In Cswzld's case the only record maintained at KGB I Headguartiers

4

. in Moscow was an index card bearing Oswald's pame and the

identity of the department which originated the file concerniag

. him. e

Nosenko advmsed that he ascerualned from reading.




fcz the Boviet Red Cross to maite najmuqus to emigres and
defectors in oxder to zssist them in enjoying a better

candard of living than Soviet citizens engaged in similar
OuCLO“"lOZ He learned that Osweld received the minimum

ooyaents from uha Soviet Red Cross wﬁlch he estimated to
be approximately S0 rubles per month. - He did not kaow
when these opayments began and did not know for how long
they continued.

Nosénko stated that there are no Soviet regulations

which wouldhave preveated Oswzld from iraveling Irom

h*nﬂ“ o Moscow without police authodity. He st aued that
Soviet citizens likewise are perzatted to travel from place
to place without having to receive specizl permission.

Tollowing President 7 canecy 's assassination .

Nosernko asce-‘ained Zrom Csweld’s Llle that he had had access
e with feilcw employees in the

to =z gun which he used to hunt g=a
He cculd not describe tne gun used by Oswald but did
1c“amb r that it was used to shoot rabbits. Nosenko stated

¢ Western newspaper reporis describe OCswald as za2n expexrt

-

unters that Oswald was an extremely poor shot and that it
was necessary for persons who accomnpanied h%a on hunts tTo
rovide him with gane. & .

Nosenro staﬁed t‘a chere is no XG3 znd no GRU

Accorclﬂ# o Nosenko, no separate file was

d by the HECB conc :ninrr Marirsz Oswald and all of -
¥GCB's information concerning her was kept in Oswald's ;119.
Ze szid that no information in that file indicated that the
XGB had gny interest ia Marina Oswald either while she was
in the
¥osenko z2lso advised the KGB had no »lans to contact either
Osweld or Marina ia the United States.

=adintain

h (O

Tosenko opined that after Cswald departed
he vwould Dot have been permitted to re-eanter that country
under zny circunstances.

alore had Preszaenu Kénneay not been assa ssmnatod

_7_,?;g

3 hou»vc , Oswald'’s £ile contained statements from fellow

Soviet Union or 2fiter she departed the Soviet Union.-

the USER

Ee expressed the opinlon that Marina
and her children would have been granted permission to return
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‘or departure ifroa the USSR and ao publicity resulted from .:
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Since the assassination of President Kennedy he does
not know what decision would be made with respect to Marina
Czwald and her children. .

Nosenko had no informztion that the Soviet Govern-
ment ever received any contact from the Cubans concerning
Oswald, and he knew of no Cuban involvement in the assassina-
Ttion. : T =

Nosenko siated that he had no krowledge that

swald had made application %o re-enter the Soviet Union
other than through his contact with the Soviet Imbzassy at
Hexico City. He pointed out im thig comnection, that had
Cswald applied at the Soviet Embassy in Washington, D. C., _

or elsewhere, the KG3 would not have ever been aporised of - . .
the: visa request if the visa issuing officer at the Ezbassy - ;. :
decided on his own zuthoxritiy to reject the visa appliczation.” ‘ -

Nosenko roted that all mail azddressed to the
<merican Inbassy in Moscow, emanating abroad or from th
USSR itseli,is first reviewed by the ¥GB in Noscow. Nosenko
acded that on occasions mail from "significant" Dersons -
is not even permitted by ¥XGB to reach the American Embassy.
In the case of Oswald, Nosenko stated that since he was of
no significance or particular interest to the ¥KGB, corres-
pondence from Oswald would be permitied o reach the Ezbassy,
even though critiecal. Eowever, Nosan¥o had no lnowledge that
Cswald ever directed a communication of any type to. the
fznerican Imbassy at Moscow.

Noserko stated that no publicity appezred in the . =
Soviet Press or over the radio regarding Oswald's arrival - -- .

his attempted suicide. Soviet newspapers and radio have -k
arried numerous statements concerning President Kennedy's
assassinzation which quoted from Western newspaper siories .
coacerning Oswald's alliegead involvement including the faect . - =
t22t Oswald had préviously visited the USSR. = ', . X
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Nogenizo advised he saw nothing unusual in the
fact that Oswald wos vpermiited to morry a Soviet citizen
and later permitied to depart the USSR with her. He noted that
3 Soviet law specifically provides that 2 Soviet citizen may
i marry a foreign national in the USSR and depart from the .
; " USSR with spouse provided, of course, the Scviet citizen had
not had access to sensitive information,

, It was his opinion that Presideant Kennedy was
held in high =steem by the Soviet CGovernment and that

R Presideant Xennedy had been evaluated by the Soviet Government
. - as a person interested in maintainiang peace, He stated that
' % Zfollowing the assassination, the Soviet guards were removed
i : from around the American Embassy in lMoscow and the Soviet
3 people weres permitted without interference to visit-the i
i fmerican Zmbassy to express their condolences; Lccording to
{ Fesenizo, this is the only occasion he can recall where such
! action had been taken, He said that the orders to remove the

booo2s grards came from *above.'* He added that his depariment provided
K (ﬁ zpproximately 20 men who spoke the English 'language for

i _ assignment in the immediate vicinity of the American Embassy
: - in loscow to iasure that no disrespect was shown during this
period. : ; _ 2 e A
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